综述

环核苷酸门控离子通道门控的分子机理

王正朝 1 , 蒋永清 2 , 卢立志 2 , 黄瑞华 1 , 侯清超 1 , 石放雄 1

- 1. 南京农业大学动物科技学院, 南京 210095;
- 2. 浙江省农业科学院畜牧兽医研究所, 杭州310021

收稿日期 2006-11-7 修回日期 2007-1-8 网络版发布日期 2007-6-6 接受日期

摘要

环核苷酸门控离子通道(CNG)最广泛地分布于神经细胞。近年来关于CNG通道门控的分子机制的研究取得了很大的进步。研究表明,CNG通道的组成及组装影响通道的特性及门控。近年来有关CNG突变体的研究及半胱氨酸残基亲和性的分析表明,环核苷酸首先结合到CNG通道C端的环核苷酸结合域(CNBD)上引起CNBD空间构像改变,然后4个亚单元发生空间构像的协调改变,CNG通道开放。本文详细讨论了CNG通道的门控机制、各亚单元之间的相互作用、组装的过程及其空间构想的变化,为CNG通道的进一步研究,尤其是离子通道疾病方面提供理论指导。

关键词 <u>环核苷酸门控离子通道;构像改变;门控</u> 分类号

Molecular Mechanisms of Cyclic Nucleotide-Gated Ion Chan- nel Gating

Zhengchao Wang¹, Yongqing Jiang², Lizhi Lu², Ruihua Huang¹, Qingchao Hou¹, Fangxiong Shi^{1,①}

- 1. College of Animal Science and Technology, Nanjing Agricultural University, Nanjing 210095,
- 2. Institute of Animal Husbandry and Veterinary Science, Zhejiang Academy of Agricultural Sciences, Hangzhou 310021, China

Abstract

<P>Cyclic nucleotide-gated ion channels (CNGs) are distributed most widely in the neuronal cell. Great progress has been made in molecular mechanisms of CNG channel gating in the recent years. Results of many experiments have indicated that the stoichiometry and assembly of CNG channels affect their property and gating. Experiments of CNG mutants and analyses of cys-teine accessibilities show that cyclic nucleotide-binding domains (CNBD) bind cyclic nucleotides and subsequently conformational changes occurred followed by the concerted or cooperative conformational change of all four subunits during CNG gating. In order to provide theoretical assistances for further investigation on CNG channels, especially regarding the disease pathogenesis of ion channels, this paper reviews the latest progress on mechanisms of CNG channels, functions of subunits, processes of subunit assembly, and conformational changes of subunit regions during gating.

Key words cyclic nucleotide-gated ion channel (CNG) conformational change gating

DOI:

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(281KB)
- ▶[HTML全文](267KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶<u>复</u>制索引
- ▶ Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

相关信息

- ▶ 本刊中 包含
- "<u>环核苷酸门</u>控离子通道;构像改变;门控" 的 相关文章

▶本文作者相关文章

- 王正朝
- 蒋永清
- 卢立志
- 黄瑞华
- 侯清超
- 石放雄